
    وحيد مهري
در فاصل�ه كمت�ر از ي�ك س�ال مان�ده 
ت�ا انتخاب�ات رياس�ت جمه�وري ۹۶ 
س�ينمايي  گ�روه  دس�ت اندركاران 
هنروتجرب�ه بي�ش از پي�ش اي�ن حس 
بهش�ان دس�ت داده ك�ه ممكن اس�ت 
بع�د از تغيي�ر دولت اي�ن گ�روه كاملًا 
دولتي دچار انحلال ش�ود و براي همين 
اس�ت كه مدير اين گ�روه در تازه ترين 
گفت وگويش ك�ه با »مهر« انجام ش�ده 
از ل�زوم داش�تن ي�ك آدرس و م�كان 
اختصاصي براي اين گروه حرف زده است. 

    در حسرت آدرس؟
اميرحسين علم الهدي گفته است: به هرحال 
ما بايد داراي يك آدرس مشخص سينمايي 
شويم كه براي مثال بگوييم سينماي ايكس 
مربوط به »هنر و تجربه« اس��ت به طوري 
كه با تغيير تركيب ش��وراي موجود باز هم 
فيلمس��ازان بتوانند فيلم هاي خ��ود را به 
نمايش بگذارند. ش��ما توجه داشته باشيد 
كاركرد خان��ه هنرمندان ب��ا رفتن مجيد 
سرس��نگي و روي كار آمدن مجيد رجبي 

معمار تغييري نمي كند. 

وي ادامه داده اس��ت: ما نيز به دنبال اين 
هس��تيم كه با رفت��ن اف��رادي همچون 
من، ايوبي يا هر ك��دام از متوليان، گروه 
س��ينمايي »هنر و تجربه« دچار اتفاقات 
ناخوشايندي نش��ود و دوستان فيلمساز 
بتوانن��د به كار خ��ود ادامه دهن��د. البته 
لازمه اين امر اين است كه ما يك مكاني 
را به صورت اختصاصي در اختيار داشته 
باش��يم، زيرا در اين صورت مس��ير رو به 
رشد گروه سينمايي »هنر و تجربه« بسيار 
جذاب تر خواهد شد و ديگر مزاحمتي براي 

سالن هاي ديگر نخواهيم داشت. 
   دست به دامان شهرداري

البته كه اين مدير نيز مانن��د تمام مديران 
دولت��ي ديگر ب��راي پي��دا ك��ردن مكان 
اختصاصي هم دس��ت به دام��ان مديران 
دولتي اس��ت و صراحت��اً از ش��هرداري و 
سازمان سينمايي خواسته به آنها پرديس 
بدهد. علم الهدي بيان داش��ته است: يكي 
از اولويت هاي ما اين اس��ت كه امس��ال با 
حمايت و همكاري س��ازمان س��ينمايي و 
شهرداري تهران بتوانيم جايگاه جغرافيايي 
و م��كان اختصاصي خودمان را به دس��ت 

آوريم. ما يك پرديس سه سالنه مي خواهيم 
كه تابلوي »هنر و تجربه« را بر فراز آن نصب 
كنيم و به عبارتي از مستأجري در بياييم. ما 
در آن زمان مي توانيم ادبيات هنر و تجربه 
را در همه ابعاد از نوع طراحي نماي بيروني 
س��الن گرفته تا برخورد نيروي انس��اني و 
طراحي داخلي تعريف كنيم. به طوري كه 
تمام استانداردهاي اين فضاي فرهنگي را 
داشته باش��د و آن پاتوقي كه عرض كردم، 

ايجاد شود. 
   ۳ پرسش ديگر

اينكه چقدر خروجي يك گروه س��ينمايي 
سس��ت بوده كه براي مان��دگاري آن بايد 
س��اختمان و مكان اختصاصي برايش پيدا 
كرد تا مب��ادا با تغيير دولت ه��ا ماندگاري 
گروه تغيير نكند را ك��ه كنار بگذاريم مرور 
بخش هايي ديگر از گفت وگوي علم الهدي 
سؤالات تازه تري را هم پيش رو مي گذارد. 

شمه اي از اين بخش ها را مرور كنيد:
مدير هنروتجربه گفته اس��ت: ما مكانيسم 
را به ش��كلي طراحي كرده ايم كه هر كس 
به اندازه حق خود از بليت فروش��ي، درآمد 
كسب كند، زيرا ما پولي به كسي نمي دهيم. 

براي مثال اگر يك فيل��م ۱۵۰ هزار بليت 
يا تنها يك بليت بفروش��د همان قدر سهم 
مي برد. در واقع يك مكانيسم رقابتي درست 

در جريان است. 
اين چگونه مكانيسم رقابتي است كه در آن 
يك فيلم با يك بليت و فيلمي ديگر با ۱۵۰ 

هزار بليت به يك اندازه سهم مي برند؟
مدير هنروتجربه گفته است: ما سال گذشته 
نزديك به ۲۷ فيلم سينمايي داراي پروانه 

ساخت را اكران كرديم. 
يعني بقي��ه فيلم هاي اكران ش��ده در اين 
گروه بدون پروانه س��اخت بوده اند؟ طبق 
آخرين آمار در يك ب��ازه زماني حدوداً يك 
ساله )خرداد ۹۳ تا ارديبهشت ۹۴( در اين 
گروه بيشتر از ۶۰۰ فيلم اكران شده است. 
آيا اين معنايي دارد جز آن ك��ه كمتر از ۵ 
درصد آثار اين گروه پروانه ساخت سينمايي 

داشته اند؟
مدير هنروتجربه گفته است: به هر حال به 
نظر من براي ارزيابي درست گروه سينمايي 
»هنر و تجربه« و شناس��ايي كاركردهاي 
مثبت و منفي آن هفت سال زمان نياز است 
تا اين گروه سينمايي بتواند خدمات خود را 
به جريان اصلي سينماي ايران ارائه دهد و در 

مقابل خدماتي از آن دريافت كند. 
در شرايطي كه در نظام جمهوري اسلامي 
دولت ها براساس برنامه هايي كه در چهار 
سال رياست جمهوري ارائه مي دهند مورد 
ارزيابي قرار مي گيرند و همين چهار سال 
ابتدايي است كه باعث مي شود شهروندان 
درباره امتداد حيات آنها براي چهار سال 
بعد هم تصميم گيري كنند چگونه است 
كه مدير يك گروه س��ينمايي زمان مورد 
نياز براي ارزيابي درست فعاليت هايش را 

هفت سال مي داند؟
البته كه نه تنها اين مدير كه هر مدير ديگري 
هم مي تواند در بخش خصوصي و با سرمايه 
شخصي گروه س��ينمايي يا غيرسينمايي 
راه اندازي كند و نه هفت سال كه ۷۰ سال 
منتظر بماند تا گروهش به بار بنش��يند اما 
در گروهي كه در بخش دولتي و با سرمايه 
كامل بخش دولتي راه اندازي شده است و به 
بيان بهتر از صدر تا ذيل وابستگي كامل دارد 
به دولتي كه خود آراي لازم براي چهار سال 
فعاليت را به دست آورده است اين طور زمان 

خواستن غريب به نظر مي رسد.
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 داشتن ساختمان و آدرس پستي 
ضمانت ماندگاري یک گروه سینمایی در دولت دوازدهم!

گروه هنر و تجربه نگران انحلال است

   معصومه طاهري
حادثه تلخ واژگون شدن اتوبوس حامل سربازان 
و جان باختن ۱۳ تن از آنان خيلي ها را متأثر كرد. 
خبر كوتاه و بسيار ناراحت كننده بود اما به دنبال 
اين اتفاق در شبكه هاي اجتماعي و فضاي مجازي 
موج س��ازي بزرگي به راه افتاد. كاربران با ش��عر، 
متن ادبي و عكس همدردي خودش��ان را اعلام 
كردند؛ چراكه هركدام س��ربازان وط��ن را مانند 
اعضاي خانواده خود مي دانند و خودشان يا يكي 
از خانواده شان هم اين دوران را گذرانده اند براي 
همين با حس همذات پنداري و دلسوزي سعي 
مي كنند تا به ش��كلي تألم و ناراحتي خود را ابراز 
كنند.  در اين ميان عده اي فرصت طلب با اغراض 
سياسي و حتي ضدامنيتي كه اداي دلسوزان به 
ملت ايران را در مي آورند و هرازگاهي با ژست هاي 
دروغين به دنبال اهداف خود هستند برآن شدند تا 
از آب گل آلود ماهي بگيرند. آنها با انتشار پيام هاي 
گسترده در فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي 
از مردم خواستند تا در شامگاه جمعه يعني شب 
ضربت امام علي)ع( كه مصادف با شب قدر و احيا 
است براي اداي احترام به اين سربازان در پارك ها و 
ميادين معروف شهرهاي خود بروند و شمع روشن 
كنند. همان شيوه اي كه براي مرحوم پاشايي كليد 
زدند؛ )روشن كردن ش��مع در ميادين شهرها در 
سرتاسر كشور و راهبري و خلق حركات ميداني 
كاملًا مبتني بر هماهنگي س��ايبري كه بازخورد 
زيادي درفضاي رسانه اي داش��ت(. اين درحالي 
است كه اين بار شايد قضيه فرق مي كند و ما در ماه 
مبارك رمضان و مصادف با شب هاي قدر هستيم 
و چه جايي بهتر از مساجد و حسينيه ها و دعاي 
دسته جمعي براي آن عزيزان ازدست رفته، اما از 
آنجا كه دشمنان هميش��ه در كمين نشسته اند 
تا منافع خود را تأمين كنن��د، قطعه ديگر پروژه 
نفوذ خود را به راه انداختند به قول كارشناس��ان 
رس��انه تس��ت ضريب نفوذ فرمان هاي سايبري 
)از... به...( را به اجرا در آوردند تا بهتر و بيش��تر به 
فضا اش��راف پيدا كنند. در واقع نتيجه اين تست 
و نبض ضريب نفوذ راهبري مجازي اندازه گيري 
سطح و عمق پيام ها در تجمع سازي براي مواقع 
لزوم است تا با استفاده از عرصه ارتباطات و رسانه 
مانور قدرت در برابر ديدگان سازمان هاي حاكم 
تلقي مي شود به راه بيندارند كه ماحصل آن ايجاد 
انفعال و قدرت پيشگيرانه در راستاي اخلال بالقوه 
در تصميم گيري هاي مختلفي است. در اين ميان 
متعاملان يا معمولان آشكار آن، گروه هاي مردمي 
و كاربران فضاي مجازي هستند كه دنبال كننده 

موج سازي هاي خبري محسوب مي شوند. 
با انتشار خبر جان باختن اين سربازان، به جاي 
اينكه مسئولان به تكاپو بيفتند تا علل حادثه را 

بررس��ي كنند برخي چهره هاي مطرح سوار بر 
موج ش��دند و از اين ماجرا به نفع خود استفاده 
كردند. چنانچه به نظر مي رسد رقابتي عجيب 
و پنهاني ميان اين دس��ته از افراد اتفاق افتاده 
برخي از آنها براي جلب توجه بيشتر عكس هاي 
س��ربازان را در صفحات مجازي يا اينستاگرام 
خود منتش��ر مي كنند؛ يك اتفاق ناخوش��ايند 
كه انگار هر شخصيت لايك بيشتر بگيرد برنده 
است. شخصيت هايي كه حرف هاي بي ربطشان 
را از حجاب گرفته تا رسانه ملي و... به بهانه هاي 
مختلف به موضوع كشته شدن سربازان مرتبط 
مي كنند به ش��كلي كه گاه به نظر مي رسد اين 
موضوع بيش��تر ملعبه اي براي ديده شدن اين 
شخصيت هاس��ت تا دلس��وزي بجا ب��راي اين 
سربازان و خانواده هايشان و جلوگيري از اتفاقات 

مشابهي كه ممكن است رخ بدهد. 
البته اين موج س��ازي هاي خبري تا حدودي بد 
نيست، زيرا باعث مي شود تا اهميت واقعه روشن 
گردد اما متأسفانه اغلب اين موج سواري ها مقطعي 
و گذراست و توان آن را ندارد تا مسئولان را وادار 
كند به علت آن بپردازند حتي بعضاً به حواش��ي 
نامربوط سياسي نيز مي انجامد. در اين ميان چند 
نكته اهميت دارد؛ اول اين حادثه همزمان با دو 
حادثه مش��ابه ديگر در همان روز بوده كه بيشتر 
انگشت اتهام به سمت وزارت راه و ترابري مي رود 
اما فعالان رس��انه اي با جهت دهي خاص س��عي 
كردند موضوع فوق را ب��ه هرچيزي به جز عامل 
اصلي كه امكان تكرار حادثه فوق به دليل اهمال 
آن بسيار است هدايت كنند كه اين هم يك خطر 
است و هم يك هشدار چراكه اين جنگ رسانه اي 
و موج س��واري كه ب��ه انحراف اذه��ان عمومي 
انجاميده تاحدودي توانس��ته تأثيرگذار باشد و 
اين خود يك خطر اس��ت. ازس��وي ديگر برخي 
كارشناس��ان بزرگ نمايي رس��انه اي اين حادثه 
دلخراش را به مس��ائل سياسي ديگري همچون 
انحراف اذه��ان عمومي و پي��كان مطالبه گري 
رسانه ها از جريان فساد مالي و فيش هاي حقوقي 
نجومي مرتبط مي دانند؛ امري كه باز هم با توجه 
به فريب رس��انه اي مردم قابل تأمل است و نكته 
آخر آن كه فراخوان دادن هاي بي ربط و مشخصاً 
سياسي به بهانه كشته شدن سربازان براي تجمع 
آن هم در شهرهاي مختلف كه گاهي ليست آن 
منتشر شده اس��ت خاطره تجمعات غيرقانوني 
توئيتري كه به فتنه 88 براي اغ��راض منافقانه 
عده اي افراد انجاميد را زنده مي كند؛ خاطره اي كه 
با نزديك شدن زمان انتخابات رياست جمهوري و 
تهديدات گروهك تكفيري صهيونيستي داعش 
و همچنين استفاده همه گير از تلگرام به نسبت 

سال 88  قابل تأمل است.

موج سواري هاي مشكوك بر یک حادثه تلخ

 در حاشيه فراخوان در فضای مجازي 
براي بزرگداشت سربازانی كه در حادثه تصادف جان باختند

88498436سرویس فرهنگي

   حامد مظفري
تازه ترين سريال عرضه شده به شبكه خانگي 

» آسپرين « نام دارد. 
س��ريال را فرهاد نجفي كارگردان��ي كرده و به 
زعم خود كوش��يده گونه اي از سريال س��ازي 
معمايي- ماجرايي را تجربه كند؛ البته كه در اين 
دو قسمتي از سريال كه عرضه شده دوز ديالوگ 
بيش��تر از اكت بوده و اين نقطه قوتي براي ژانر 

انتخابي نجفي نيست. 
   يك اپيزود ۴۵ دقيقه اي ۴ هزار تومان

فارغ از كيفيت سريال كه بررس��ي دقيق تر آن 
نياز دارد به عرضه لااقل س��ه قسمت ديگر سه 
نكته درباره اثر قابل توجه به نظر مي رسد؛ يكي 
عرضه هفتگي فقط يك قس��مت از سريال آن 
هم با زمان ۴8 دقيقه ك��ه پنج دقيقه اش تيتراژ 
است بدون هيچ گونه اقلام اضافي به مخاطب. در 
نمونه هاي ابتدايي عرضه سريال در شبكه خانگي 
و مثلًا » قهوه تلخ « در هر لوح فشرده دو قسمت 
از سريال عرضه مي ش��د و در نمونه هاي بعدتر 
مثل » ش��اهگوش « هم اگرچه عرضه به صورت 
تك قس��مت صورت مي گرفت ام��ا زمان بالاي 
سريال كه به ۶۰ دقيقه مي رسيد اين تك قسمتي 
بودن را توجيه مي كرد. در آخرين نمونه عرضه 
ش��ده قبل از » آس��پرين « يعني » شهرزاد « هم 
علاوه بر عرضه تك قسمتي با زمان ۶۰ دقيقه اي 
سعي شد در قسمت هاي ابتدايي سريالي مانند 
» بركينگ بد « هم قرار داده ش��ود تا مخاطبان 
براي خريد نس��خه اصل تشويق ش��وند اما در 
» آس��پرين « يك اپيزود ۴۵ دقيقه اي بدون هر 

گونه اقلام اضافي ۴ هزار تومان عرضه مي شود!
   ابداع يك درجه بندي جديد

نكته دوم ق��رار دادن درجه بن��دي +۱۵ براي 
» آسپرين « است كه احتمالاً ابداع توليدكنندگان 
است. در سيستم متعارف درجه بندي فيلم ها كه 
از سوي اتحاديه تصاوير متحرك ايالات متحده 
بنيان گذشته ش��ده در ميان پنج درجه بندي 

غالب چيزي به نام +۱۵ وجود ندارد. 
س��ومين نكته » آس��پرين « درباره استفاده از 
برخي الف��اظ و واژگان نامتع��ارف و ركيك در 
ديالوگ هاست. از جمله اين واژگان در قسمت 
اول » آس��پرين « و سكانس��ي قرار داشت كه 
تعدادي از كاراكترها كه در س��ريال محافظان 
انتقال پ��ول به بانك ه��ا معرفي مي ش��وند را 
در داخل خ��ودروي كاروان در ح��ال مكالمه 

مي ديديم:
»زندگي ...ي«، » م��ال تو ك��ه ...«، » خودتو ... 
نكن«، »...خورده«، »...زاده « و البته صرف زمان 
حال استمراري فعل » ...« به فاصله زماني چند 

ثانيه، از جمله چنين واژگاني هستند. 
واژگاني كه به جز يكي دو مورد اغلب آنها حتي 
در سينما هم گرفتار مميزي مي شوند اما حالا 
در شبكه خانگي كه گس��تردگي اش به مراتب 
بيشتر از سينما و س��الن هاي محدودش است 
چنين ادبياتي ب��ه كار م��ي رود. اينكه چطور 
مي شود سريالي مختص شبكه خانگي به راحتي 
از مميزي چنين واژگاني عبور كرده موضوعي 
است كه اعضاي شوراي پروانه نمايش خانگي 

بايد به آن پاسخ دهند. 

 آيا اعضاي شوراي پروانه نمايش خانگي 
» آسپرين « را ديده اند؟

یک سریال و كلي واژه خط قرمزي

محسن يزدي، مدير مركز مستند سوره، 
بيان كرد: ش�عار اصلي ما پيوند مستند 
با منافع ملي است و تمام مستندهايي 
هم كه ساختيم در اين قالب مي گنجد. 
مدير مركز مستند سوره حوزه هنري با اشاره 
به فعاليت هاي اين مرك��ز اظهار كرد: فيلم 
مستند براي مديران حوزه هنري و سازمان 
تبليغات اسلامي اهميت ويژه اي دارد. مركز 
مستند س��وره پيش از اين مستقل نبود و 
به درخواس��ت بنده و انگيزه اي كه مديران 
حوزه داشتند مستقل شد و اميدواريم شاهد 
اتفاق هاي خوبي در اين زمينه باشيم. وي با 
اشاره به اينكه كار يك مركز مستند را نبايد 
با جوايز آن سنجيد، گفت: بايد نسبت آن را 
با منافع كشور و افرادي كه آن را مي بينند 
س��نجيد؛ چراكه جايزه گرفتن خيلي كار 
ندارد. اينكه جوايزي ه��م گرفته ايم خوب 
است اما مهم اين است كه ما اولويت فعاليت 
را بر منافع ملي گذاشتيم و گفتيم هر كسي 
كه به اين حوزه علاقه مند است و مي تواند در 
اين حوزه كار كند مي تواند با رعايت خط و 
خطوط مشخص به فعاليت بپردازد. يزدي 
ضمن اش��اره به اينكه مستندسازان خوبي 
در جبهه انقلاب داريم، گفت: با كساني كه 
به منافع كشور علاقه و تفكر مناسبي در اين 
زمينه دارند مي تواني��م كار كنيم. تاكنون 

هم محصولات مناس��بي در ح��د توانمان 
توليد شده و شايد برخي از كارهايي كه در 
مورد سوريه انجام شده است را مي توان جزو 
بهترين كارهايي دانس��ت كه در مورد اين 

كشور انجام شده است. 
اين كارشناس و منتقد س��ينمايي درباره 
ساخت مس��تندهاي اجتماعي نيز تأكيد 
كرد: ساخت اين گونه مس��تندها با توجه 
به شرايط و مشكلاتي كه در كشور وجود 
دارد نياز است؛ چراكه اگر ميزان درگيري 
م��ردم در زندگي روزمره ش��ان با موضوع 
مستند بيشتر باشد به همان ميزان مخاطب 
بيش��تري را هم به خود ج��ذب مي كند و 
مي تواند در رف��ع معضل مؤثر باش��د؛ اما 

مش��كل اساس��ي عقب ماندگي در حوزه 
مس��تندهاي اجتماعي اين است كه اين 
حوزه دست جرياني اس��ت كه قسمتي از 
آن جريان حداقل مصلحانه فكر نمي كند 
و دردفروش��ي مي كند يعني با فروش درد 
مردم براي خود در جايي ديگر اعتبار كسب 
مي كنند. اگر ما بخواهيم جريان نقد را در 
كشور تقويت كنيم بايد اين نقد مصلحانه 
باش��د نه اينكه با درد مردم ف��لان اعتبار 
را كس��ب كنيم. بنابراين به اين سمت در 
حال حركت هستيم و با توجه به اين همه 
معضل اجتماعي، نياز داريم به اين سمت 
حركت كنيم و معتقديم اف��رادي بايد به 
اين ام��ر بپردازند كه دغدغه ش��ان مرتفع 

كردن مشكلات مردم باشد. محسن يزدي 
تأكيد كرد: شعار اصلي ما پيوند مستند با 
منافع ملي اس��ت و تمام مستندهايي هم 
كه ساختيم در اين قالب مي گنجد و بخشي 
از معيارهاي ما هم اين بود كه كارهايي را 
انجام بدهيم كه ديگران انجام ندادند و روي 
زمين مانده است؛ مثلًا حوزه تاريخ معاصر 
كه حوزه اي زمين مانده است. اگرچه توليد 
مستندهاي تاريخي سخت است اما معتقدم 
بايد مستندهاي در حد استاندارد توليد كرد 

ولو اينكه كار اشكالاتي هم داشته باشد. 
مدير مركز مستند سوره همچنين اشاره كرد: 
در مباحث داخلي روي بحث مفاسد اقتصادي 
و توليد داخلي در حال فعاليت هستيم و در 
بحث بين الملل درباره مستندهاي مربوط به 
سوريه؛ البته در مورد مستندهاي مربوط به 
سوريه يك خلأ اطلاع رس��اني وجود دارد و 
ما در حال آماده س��ازي يك مجموعه شش 
قسمتي هستيم كه بتوانيم بخشي از آن خلأ 
را پر كنيم. اين مجموع��ه به تهيه كنندگي 
مرتض��ي ش��عباني و كارگرداني س��ياوش 
سرمدي در دست تهيه است و در آن اشاره 
خواهد شد كه از ابتدا تا انتها چه اتفاقي در 
سوريه افتاده، حلب كجا قرار دارد، تركيه كجا 
واقع شده و اصلًا درگيري از كجا شروع شد و 

ماجراي اصلي چيست.

مدير مركز مستند سوره:

برخی مستندسازان با فروش درد مردم دنبال اعتبارند

وزير ارشاد: 
با گالري هاي بدون مجوز 

برخورد مي كنیم

وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�لامي آث�ار 
مكت�وب و ديجيت�ال بخش حوزوي بيس�ت 
و چهارمي�ن نمايش�گاه بين الملل�ي قرآن را 
ارزش�مند توصيف ك�رد و گف�ت: فيش هاي 
پژوهش�ي و مطالعاتي ك�ه در زمين�ه قرآني 
جم�ع آوري ش�ده ب�ود قاب�ل تقدير اس�ت. 
عل��ي جنتي وزي��ر فرهنگ و ارش��اد اس��لامي 
عصر جمع��ه در بازديد از بخش ه��اي مختلف 
بيست و چهارمين نمايش��گاه بين المللي قرآن 
از فعاليت هاي بخش حوزوي تقدير كرد. وي در 
حاشيه اين بازديد در جمع خبرنگاران در پاسخ 
به اين س��ؤال كه كدام بخش از نمايشگاه براي 
شما بيش��تر جالب بود، اظهار كرد: فعاليت هاي 
حوزه علميه قم جالب بود كه ازجمله مي توان به 
آموزش هاي حوزوي و آثار ارائه شده در غرفه هاي 
اين بخش اشاره كرد. البته شهر مقدس قم مركز 
توسعه معارف ديني و قرآني است و انتظار مي رود 
كه چنين فعاليت هايي داشته باشد. وزير فرهنگ 
و ارشاد اس��لامي آثار مكتوب و ديجيتال بخش 
حوزوي نمايش��گاه بين المللي قرآن را ارزشمند 
توصيف ك��رد و گف��ت: فيش هاي پژوهش��ي و 
مطالعاتي كه در زمينه قرآني جمع آوري ش��ده 

بود قابل تقدير و جالب است. 
وزير فرهنگ و ارشاد اس��لامي همچنين در پاسخ 
سؤال خبرنگاري درباره برگزاري گالري هاي بدون 
مجوز، توضيح داد: هرجايي كه مش��خص ش��ود 
گالري هاي هنري مجوز ندارند و ما متوجه شويم از 

طريق نيروي انتظامي برخورد مي كنيم. 
   آش�نايي با ترجمه ها و تفسيرهاي جديد 

در نمايشگاه
جنتي ضم��ن بازدي��د از بخش ه��اي مختلف 
نمايش��گاه قرآن چون ح��وزوي، دانش��گاهي، 
مؤسس��ات قرآني و بين المل��ل، بخش مكتوب 
و نهاده��ا، در ارزيابي خود از برپايي نمايش��گاه 
امسال اظهار داش��ت: هدف از برپايي نمايشگاه 
قرآن توسعه فرهنگ قرآن است كه هر ساله در 
ماه رمضان برپا مي شود و وسيله آشنايي مردم با 
فهم قرآن است. وي افزود: مردم در اين نمايشگاه 
مي توانند با ترجم��ه  قرآن ها و تفاس��ير جديد، 
همچنين موضوع هاي قرآني و آثار خوشنويسي 

آشنا شوند. 
وزير فرهن��گ و ارش��اد اس��لامي اضاف��ه كرد: 
فعاليت هاي خوبي در نمايشگاه قرآن براي كودكان 
و نوجوانان صورت گرفته و آنان مي توانند از طريق 
بازي ها با موضوعات قرآني آشنا شوند. وي درباره 
شعار نمايشگاه كه »به س��وي فهم قرآن« است 
خاطرنشان كرد: س��ال هاي قبل چنين شعاري 
نداش��تيم ولي امس��ال براي اهميت فهم قرآن 
بخش هاي مختلف نمايشگاه را به نوعي طراحي 

كرده ايم كه بر اين مسئله تأكيد دارد.

مدير دفتر آفرينش هاي ادبي حوزه هنري با اش�اره 
به تأكي�د رهبر انقلاب ب�ر ترجمه آثار ادبي كش�ور 
براي ترجم�ه گفت: ضرورت داش�ت ك�ه چند دهه 
بگذرد ت�ا آثار خ�وب شناس�ايي و ترجمه ش�وند. 
عليرضا قزوه مدير دفتر آفرينش هاي ادبي حوزه هنري 
در گفت وگو ب��ا مهر، درباره س��خنان اخير رهبر معظم 
انقلاب اسلامي در ديدار با ش��اعران درباره ترجمه آثار 
ادبي كشور براي مخاطبان ديگر كشورها گفت: يكي از 
موضوعات مهم و محوري مقام معظم رهبري در سخنان 
ديدار امسال با ش��عرا، بحث ترجمه بود. نظر اصلي شان 
هم اين بود كه آثار انقلابي به ديگر زبان ها ترجمه شوند؛ 

يعني آثاري كه پيام رسان انقلاب اسلامي باشند. 

وي افزود: مثالي هم كه حضرت آقا در آن جلسه مطرح 
كردند، اشعار مربوط به شيخ زك زاكي بود كه اگر به زبان 
مردم كشورش ترجمه شوند، موجب تقويت روحيه شان 
شده و بسيار خشنود مي ش��وند. يا مثلًا اشعاري كه در 
ايران براي مبارزان و مقاومت فلسطين سروده مي شوند. 
اين ش��اعر در ادامه گفت: ما هم مجموعه اي از اش��عار 
ش��اعران ۱۰۰ س��ال اخير را انتخاب ك��رده و به همت 
دفتر ترجمه حوزه هنري، به زبان هاي اردو، انگليس��ي، 
فرانس��وي، تركي، ك��ردي، عربي و اس��پانيايي ترجمه 
شدند. يكي از آثاري هم كه در حال تهيه داريم، ترجمه 
شعر زنان شاعر ايراني است كه تعدادشان به بيش از ۶۰ 
نفر مي رسد. مدير دفتر آفرينش هاي ادبي حوزه هنري 

درباره وجود مخاطب اين 
كتاب ها در ديگر كشورها 
گفت: آث��ار مرب��وط به 
كشورمان، در كشورهاي 
ديگر مخاطب دارند. اگر 

كار خوب به آن سوي مرزها برود، حتماً مخاطب خواهد 
داشت. اگر كتابي به انگليسي ترجمه شود، در بسياري 
از كشورها كه به زبان انگليسي تكلم مي كنند، مخاطب 
خواهد داش��ت. نمونه بارز اين بحث، كشور تركيه است 
كه ناشرانشان با مذاكره با ناشران ايراني، كتاب هايي را 
ترجمه و چاپ كرده و هزينه هايش��ان را هم به ناشران 

كشورمان پرداخت كرده اند.

لزوم ترجمه و عرضه جهاني آثار انقلابي

۲۳  هزار جلد كتاب به 
بیمارستان هاي كودك اهدا شد

جم�ع آوري بي�ش از ۲۳ه�زار جل�د كت�اب 
اهدايي ناشران كتاب كودك و نوجوان حاصل 
كارزاري اس�ت كه براي تجهيز كتابخانه هاي 
بيمارس�تان هاي ك�ودك برپ�ا ش�ده ب�ود. 
به گزارش »جوان« ب��ه نق��ل از اداره كل روابط 
عمومي و امور بين الملل كان��ون پرورش فكري 
كودكان و نوجوانان، اين كارزار را يك س��ازمان 
مردم نهاد با عنوان گروه سلامت و هنر با همكاري 
كانون و در فضاي رسانه اي و شبكه هاي اجتماعي 
راه ان��دازي كرد ت��ا حاصل اين نيك انديش��ي را 
صرف ساخت و تجهيز كتابخانه   بيمارستان هاي 
كودك كند. در اين مي��ان و در جريان برگزاري 
ويژه برنامه »مهمان��ي مهر و نيايش« از س��وي 
كانون به مناسبت ماه مبارك - كه طي روزهاي 
۲۶ خرداد تا ۴ تير ۱۳۹۵ در تهران برگزار شد - 
غرفه اي به اين گروه براي اج��راي طرح »دوباره 

مي خوانم« اختصاص يافت. 
شبكه هاي اجتماعي هم با ايجاد هشتك #دوباره 
مي خوانم به گس��ترش اين اي��ده خيرخواهانه 
كم��ك كردن��د و نويس��ندگان و تصويرگ��ران 
كتاب هاي كودك و نوجوان نيز با حضور در مركز 
آفرينش ه��اي فرهنگي هنري كان��ون به امضا و 

اهداي كتاب هايشان پرداختند. 
بر همين اساس بهاره جهاندوست، مسئول غرفه 
»گروه س��لامت و هنر« در اي��ن ويژه برنامه، در 
روز پايان��ي اين رويداد فرهنگ��ي مذهبي اعلام 
كرد كه در مجموع تا پايان روز سوم تير ۲۳هزار 
جلد كتاب از سوي ناشران براي تجهيز كتابخانه 
بيمارستان هاي كودك اهدا شده است. به گفته  
وي كانون پرورش فكري كودكان و نوجوانان و 
انتش��ارات آبرنگ هر يك با اهداي ۵  هزار جلد 
كتاب بيشترين سهم را در اين گلريزان فرهنگي 

بر عهده داشتند.


